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انتخابات، قاعدتا امری داخلی محسوب می شود و بازتاب 
تمایلات مردم در داخل سرزمین های خود در مورد شیوه و 
روش حکمرانی و حل مسائل مبرم زندگی روزمرّه است. اما دیری 
است که این گزاره و گزاره های دیگری که جهان سیاست را به 
داخل و خارج تقسیم می کند که مورد چالش جدّی قرار گرفته 
و در نقطه مقابل، مرزهای درون و برون آنچنان به هم آمیخته 
شده اند که جداسازی آنها بسیار سخت است. از این زاویه دید، 
هرچند که مردم آمریکا، در درون سرزمین خود تا حدود 100 روز 
دیگر رئیس جمهوری جدیدی را برمی گزینند، اما همه کنشگران 
جهانی، با ترکیبی از بیم و امید، این انتخاب را دنبال کرده و 
همچنین به رغم عادت و روش رای دهندگان آمریکا بر اولویت 
و ارجحیت مسائل داخلی مخصوصا اقتصادی، سایه کنش 
کنش های بین المللی بر این انتخابات سنگینی می کند.  و وا
ح است و آن اینکه ابعاد  بدین ترتیب پرسشی جدّی قابل طر
بین المللی انتخابات آمریکا چگونه قابل ارزیابی است؟ در 
پاسخ باید سه پدیده مستقل و مهم و در عین حال با هم گره 
خورده را مورد مداقه قرار داد: »تمایل کنشگران بین المللی در 
انتخابات آمریکا«، »دستور کار بین المللی نامزدها« و »نیروها 
و جریان های بین المللی متأثر از انتخابات آمریکا.« تمامی 
کنشگران بین المللی عمده، انتخابات آمریکا را به دقت زیر نظر 
دارند. در راس این کنشگران چین و روسیه قرار دارند. چین و 
آمریکا و روسیه و آمریکا، دو موضوع بنیادینی اند که از محدوده 
دو جانبه فرا رفته و در شکل گیری نظام بین المللی آینده مؤثرند. 
در این میان، پژوهشگران و سیاستمداران چین، بر این باورند 
که آمریکا در یکپارچگی خود، خواهان کاهش و متوقف کردن 
رشد اقتصادی چین و ضربه به منزلت جهانی آن کشورند. اما 
در چگونگی توصیف این اهداف استراتژیک، در عین توجه به 
اجماع آمریکایی  های چین، در شیوه های عملیاتی دموکرات ها 
و جمهوریخواهان، تفاوت ها و ظرافت هایی را مشاهده می کنند 
و بدون سروصدا چینی ها، تمایل بیشتری به پیروزی ترامپ 
دارند. چندی پیش گزارشی از جامعه اطلاعاتی آمریکا، منتشر 
شد که با صراحت بیان می کند که ترجیح پوتین، ترامپ است. 
برخی از دستگاه های اداری آمریکا، از این فراتر رفته و روسیه را 
کنشگری در عرصه داخلی آمریکا در رابطه با انتخابات می بینند 
که با هزینه کردن گزاف و بهره برداری از دانش گسترده سایبری، 
بخشی از اردوگاه انتخاباتی جمهوریخواهان است. در این 
زمینه، گروهی فراتر رفته و علاوه بر روسیه، از چین و ایران هم 
به عنوان مداخله گران خارجی در انتخابات آمریکا نام می برند. 
دلیل ترجیح ترامپ توسط پوتین عمدتا موضوع اوکراین است. 
کره و در حقیقت معامله در این بحران و  ترامپ خواهان مذا
دموکرات ها خواهان شکست روسیه می باشند. بین کنشگران 
بین المللی، باید از اروپا، اتحادیه اروپا و کشورهای اروپایی 
نیز یاد کرد که جز موارد استثنایی مانند مجارستان، تقریبا 
همگی خواهان پیروزی هریس هستند. در خاورمیانه ترجیح 
کنشگران متفاوت اما تردیدی نیست که تمایل تندروهای 
کم بر رژیم صهیونیستی، برآمدن دوباره ترامپ است. اما  حا
در کنار این تمایلات بین المللی و کنشگری آنها که به گونه ای 
اجمالی بدان پرداخته شد، دستور کار بین المللی دموکرات و 
جمهوریخواه است، جمهوریخواهان برنامه عملیاتی مفصلی 
با عنوان »مأموریت برای رهبری: میثاق محافظه کاری« یا پروژه 
2025 را در بیش از نهصد صفحه توسط بنیاد هریتیچ و تدارک 
دیده اند که بخشی از آن به امور سیاست خارجی اختصاص 
دارد. کارشناسان سیاست آمریکا، این پروژه را برنامه فکری و 
عملیاتی جمهوریخواهان قلمداد می کنند که عمدتا در پی 
کسازی و خالص سازی  اعمال رهبری آمریکا در جهان، از طریق پا
دستگاه های بوروکراتیک مسئول سیاست خارجی در داخل 
سیستم و همچنین نمایش قدرت در سطح جهانی است. در 
کید  این برنامه آشکارا بر نوسازی زرادخانه هسته ای آمریکا تأ
شده و حتی بر لزوم انجام آزمایش های هسته ای در صحرای 
نوادا به رغم تعهدات بین المللی آن کشور پافشاری می کند. 
برنامه جمهوری خواهان خارجی جهان، عمیقا ایدئولوژیک 
است. هرچند عناصری از معامله گری در نقش ترامپ برجسته 
است،  اما تیم محافظه کارانی که با او مدیریت سیاست خارجی 
را به عهده خواهند داشت، نگاهی خاص به جهان و مخصوصا 
خاورمیانه، رژیم صهیونیستی و ایران دارند. این نگاه، نگاه 
خیر و شری است، اما در اردوگاه دموکرات ها، جابجائی هریس 
با بایدن، ظرافت ها ونکات ریزی را از نظر سیاست خارجی 
به همراه آورد و بایدن مدعی بود که کسی مانند او با دنیا و 
سیاست خارجی آشنا نیست و در مورد صهیونیسم و روسیه، 
نگاه خشک، متصب و ایدئولوژیک داشت. اما هریس مدعی 
نیست. فراتر عده ای او را به فقدان تجربه خارجی متهم 
می کنند. جانبداران می گویند که او با انجام 15 سفر رسمی 
در دوران معاونت ریاست جمهوری و نمایندگی کشورش در 
اجلاس های بین المللی، با سیاست خارجی ناآشنا نیست اما 
آنچه مهم است مواضع او در مورد غزه است که در پاسخ به فشار 
مخصوصا بخش جوان حزب دموکرات، خواهان آتش بس 
است که آخرین آنها در تظاهرات انتخاباتی در 9 اوت )19 مرداد( 
است. جنبه ظریف دیگر آنکه او، با تبار سیاه و آسیائی، پدری از 
جامائیکا و مادری از هند، تصویر متفاوتی از آمریکا در جهان در 
مقایسه با ترامپ پردازش می کند و شاید آنچه در خور تعمق 
بیشتر است تیم سیاست خارجی او است که توسط فیلیپ 
گوردن اداره می شود. نباید فراموش کرد که مسئول تیم سیاست 
خارجی بایدن در زمانی که معاون ریاست جمهوری بلینکن بود 
که بعدا به وزارت خارجه رسید. گوردن، نوشته های فراوانی دارد 
که از آن جمله می توان به »باختن بازی طولانی: بنیاد نادرست 
 ، تغییر رژیم در خاورمیانه« اشاره کرد. هر چه هست دستور کار
افراد سیاست خارجی هریس وترامپ، در عین در دفاع از منافع 
آمریکا، با یکدیگر در جزئیات تفاوت های جدی دارند. اما، 
باید به پدیده دیگری هم اشاره کرد که بعد دیگر و حساسی از 
جنبه های بین المللی انتخابات آمریکا را به نمایش می گذارد و 
آن کشمکش سنگین بین آنچه از آن به عنوان »راست جهانی« 
خوانده می شود و نیروهای میانه است. راست جهانی، در 
گوشه و کنار جهان از آرژانتین گرفته تا هند و هند گرفته تا رژیم 
صهیونیستی و از رژیم صهیونیستی گرفته تا مجارستان، عرض 
اندام کرده و سخت به پیروزی ترامپ دل بسته است. هرچه 

هست، انتخابات آمریکا، بین المللی است. 

بیم و امیدهای انتخابات آمریکا
یادداشت

سفیر سابق ایران در اردن: 
 هیچ موضوعی مانع خون خواهی

نخواهد شد
 اردن با سه ملاحظه اساسی مواجه است

خصوص  در  اردن  در  ایران  سابق  سفیر 
احتمال توافق میان حماس و اسرائیل اظهار 
داشت: در هر توافقی دو طرف منازعه یا ذینفع 
وجود دارد که باید شروط هریک در توافق در 
نظر گرفته شود. توافق سه جانبه مزبور برابر 
شروط  فاقد  حماس  جنبش  صادره  بیانیه 
جنبش حماس و یکجانبه و مطابق امیال و 
اهداف محور آمریکایی اسرائیلی تهیه شده 
 است و بر همین اساس حماس با اعلام مخالفت 
خودگردانی  به  غزه  باریکه  سپردن  با  خود 
کامل  تعیین تکلیف خروج  ابومازن و عدم 
رژیم صهیونیستی از غزه و تبادل کامل به ویژه 
زندانیان ابدی فلسطینی با آن، این توافق را 
مغایر احقاق حقوق ملت مظلوم فلسطین 
اعلام و با آن مخالفت کرده است، لذا چنین 
توافقی از اساس دور از دسترس به نظر می رسد. 
مجتبی فردوسی پور در خصوص ترور هنیه 
گفت: هدف اساسی نتانیاهو از ورود به فاز ترور 
به عنوان مزیت نسبی رژیم برای جبران مافات 
جنگ، خود دلیل آشکاری از عدم پایبندی 
دولت اولترا یهود اسرائیل به روند آتش بس 
است. از سوی دیگر ترور دکتر اسماعیل هنیه 
به عنوان بالاترین رکن اقتدار سیاسی جنبش 
کراتی  روند مذا و مسئول مستقیم  حماس 
کراتی را  خود مفهوم حذف یک طرف روند مذا
ح فریب و توطئه  تداعی می کند. همچنین طر
مجدل الشمس نیز ترفند دیگر رژیم برای فرار 
رو به جلو و مشروع جلوه دادن هجمه به لبنان 
به ویژه بیروت و ضاحیه بود. تمام این ترفندها 
پس از سفر نتانیاهو به واشنگتن و کسب مجوز 
آمریکا  است.  گرفته  صورت  متحده  ایالات 
کره و دستیابی به  چنانچه خواهان فرآیند مذا
آتش بس دائمی در باریکه غزه باشد، نباید به 
مساعدت های مالی و لجستیکی رژیم تداوم 
ببخشد و به جای فشار بر محور مقاومت و 
جمهوری اسلامی ایران باید اسرائیل را وادار به 
تمکین و عمل به قطعنامه های شورای امنیت 
خصوص  در  وی  کند.  متحد  ملل  سازمان 
سفر وزیر خارجه اردن به ایران بیان کرد: اردن 
با سه ملاحظه اساسی مواجه است. یکم، 
توافق امنیتی مشترک با ایالات متحده آمریکا 
و وجود پایگاه های متعدد آمریکا در این کشور 
اسرائیل،  رژیم  استراتژیک  متحد  به عنوان 
و  خاورمیانه  دفتر  نخستین  تأسیس  دوم، 
شمال آفریقای پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( 
در اردن و سوم، توافق اطلاعاتی و امنیتی با 
رژیم صهیونیستی است. لذا اردن به عنوان 
محور  یعنی  منازعه  اصلی  طرف  هم پیمان 
آمریکایی صهیونیستی وامدار آنهاست و برای 
رفع شبهه و ابهام همکاری با محور مزبور در 
عملیات وعده صادق اول نیز، لازم دید در روند 
کنش جمهوری اسلامی ایران در خون خواهی  وا
از ترور اسماعیل هنیه، شرایط ویژه خود را به 
تهران گوشزد کند. دومین نکته حائز اهمیت در 
این میان، مدیریت شرایط داخلی اردن با وجود 
نزدیک به ۶5درصد جمعیت مهاجر فلسطینی 
خاستگاهی  عمدتا  که  است  کشور  این  در 
متناسب با آرمان های جنبش حماس دارد. 
کنش  چه بسا تکرار همسویی اردن با رژیم در وا
احتمال ایران، خیل فلسطینیان مقیم این 
کشور را به تهدیدی جدی برای این کشور بدل 
کرد: سومین دلیل متغیر  سازد. وی عنوان 
کراتی پس از ترور دکتر اسماعیل هنیه  عنصر مذا
است. انتخاب یحیی سنوار به عنوان جانشین 
آقای هنیه به مفهوم دست برتر ایران در روند 
کراتی و اقتدار مقاومت اسلامی فلسطین  مذا
به همعنای  پارامترها  این  مجموع  است. 
ضرورت فعال سازی دیپلماسی با ایران پس از 9 
سال غیبت اردن از این امر است. فردوسی پور 
کنش  کنتش تهران اظهار کرد: وا در خصوص وا
تهران به اقدام شنیع ترور رئیس دفتر سیاسی 
جنبش حماس آقای دکتر اسماعیل هنیه هیچ 
کرات سه جانبه آمریکا،  ح و مذا نسبتی با طر

مصر و قطر ندارد. 
   شرط ایران

»وعده  عملیات  همچون  ایران  شرط 
نشینی  عقب  فوری،  آتش بس  صادق«، 
کامل از باریکه غزه، تبادل کامل اسرا و نهایتا 
بازگشایی گذرگاه های غزه بدون هیچ پیش 
شرط بوده است. لذا الان هم در خون خواهی 
از ترور اسماعیل هنیه استثناپذیر نخواهد بود. 
اجلاس فوق العاده سازمان همکاری اسلامی نیز 
که درخواست تهران و به همنظور اقدام قاطع 
علیه تروریسم دولتی رژیم صهیونیستی تشکیل 
شد، دستاورد ملموسی به همراه نداشت. 
کنش جمهوری اسلامی ایران حق  معتقدم وا
مواثیق  پایه  بر  که  است  مشروعی  و  مسلم 
پذیرفته شده بین المللی صورت می گیرد و هیچ 
موضوعی نمی تواند اراده قاطع دولت و ملت 
ایران را در خون خواهی مهمان عزیز و برخوردار 
بی تردید  بازدارد.  دیپلماتیک  مصونیت  از 
کنش ایران به ترور اسماعیل هنیه برای دولت  وا
جدید و شخص وزیر خارجه منتخب تبعاتی 
را در بر خواهد داشت، لکن موضوع مهم در 
این میان نسبت میان تبعات برای دولت دکتر 
پزشکیان با برهم خوردن توازن و امنیت ملی ج. 
ا. ایران است، که با این وجود به دلیل لزوم اعاده 
توازن و بازدارندگی و صیانت از امنیت و حمیت 
کنش ایران ارجحیت پیدا می کند.  ملی کفه وا
چرا که اساسا هرگونه اقدام دیپلماتیک وزیر امور 
کمیت ملی  خارجه نیز در چارچوب امنیت و حا

معنا و مفهوم می یابد و نه در غیر آن. 

 سیدمحمد کاظم سجادپور
تحلیلگر مسائل بین الملل

محمدعلی پورمختار در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

نمایندگان باید منافع ملی را نمایندگان باید منافع ملی را 
 

بر منافع سیاسی ترجیح بر منافع سیاسی ترجیح ددهندهند

جبهه پایداری دارای استراتژی مشخص و مدون نیست

در مورد برخی وزرای پیشنهادی غرض ورزی سیاسی وجود دارد

   ارزیابی شما از روند بررسی صلاحیت وزرا در مجلس 
شورای اسلامی چیست؟به چه میزان روند بررسی ها تحت 

تأثیر مسائل سیاسی قرار گرفته است؟
 در روزهایی که وزرای پیشنهادی در کمیسیون ها حضور 
داشتند و همین طور دیروز شنبه که روز نخست بررسی صلاحیت 
وزرا بود نمایندگان براساس آیین نامه مجلس عمل کردند. آن 
چیزی که در این شرایط حائز اهمیت بود اصولگرایانی بود که در 
راستای حمایت از دولت صحبت کردند که این نکته می تواند 
این ذهنیت را به وجود بیاورد که می توان به رأی اعتماد به اغلب 
وزرای پیشنهادی خوش بین بود. دولت آقای پزشکیان دولت 
وفاق ملی است و به نظر می رسد که از همه جریان های سیاسی 
در کابینه ایشان حضور دارند. به همین دلیل به نظر می رسد 
اصولگرایان معتدلی که در مجلس از دولت حمایت می کنند به 
دلیل همین موضوع است که آقای پزشکیان از همه نیروهای 
موجود استفاده کرده است. در چنین شرایطی پیش بینی من 
این است که همه وزرای پیشنهادی در نهایت از نمایندگان 
مجلس رأی اعتماد بگیرند. البته این احتمال وجود دارد که 
برخی از وزرای پیشنهادی در کمیسیون ها ضعیف حضور پیدا 
کرده اند و با برنامه نبوده اند. از سوی دیگر این احتمال نیز وجود 
کم باشد و به همین  دارد که نگاه سیاسی به انتخاب وزرا حا
دلیل برخی از وزرا با چالش مواجه شوند. واقعیت این است که 
اخباری که منتشر شده نشان می دهد که نوعی غرض ورزی و 
نگاه سیاسی نسبت به برخی وزرا وجود دارد و به همین دلیل 
شرایط این وزرا سخت خواهد بود. آقای پزشکیان از ابتدا روی 
گیر که همه جریان های فکری و سیاسی  تشکیل یک دولت فرا
کید کرده است. به همین دلیل نیز  در آن نماینده داشته باشند تأ
همه جریان های سیاسی باید دولت را از خود بدانند و آن را یاری 
کنند. آقای پزشکیان روی اسناد بالادستی اعم از سند چشم انداز 
کید دارند. این در حالی  و برنامه های کلی مقام معظم رهبری تأ
است که مجلس نیز به دنبال اجرای این برنامه هاست و همین 
رویکرد می تواند شرایطی را به وجود بیاورد که وزرای پیشنهادی 
از نمایندگان مجلس رأی اعتماد بگیرند. من امیدوارم همه وزرا 
در همین مرحله نخست رأی بیاورند و دولت زودتر تشکیل شود 

و کار خود را آغاز کند. 

   به نظر شما کدام وزرا شانس کمتری برای کسب رأی 
اعتماد از مجلس دارند؟

 باید بپذیریم که وضعیت همه وزرا مانند هم نیست و این در 
گر قرار باشد نگاه  دولت های گذشته نیز وجود داشته است. ا
سیاسی در این زمینه وجود داشته باشد آقای میدری می تواند 
یکی از وزرایی باشد که با چالش مواجه خواهد بود. سال 1۳۸1 
نامه ای به امضای 12۷ نفر از نمایندگان مجلس ششم رسید که 
به نامه جام زهر مشهور است. این نامه در آن زمان توصیه ای 
کمیت و مساله  برای پذیرش برخی تغییرات در سیاست های حا
کنش های متفاوتی  لزوم بازگشت به قانون اساسی بود که با وا
روبه رو شد. گفته می شود که این نامه محرمانه به دفتر مقام 
معظم رهبری ارسال شد، اما متن آن روی اینترنت قرار گرفت. 
احمد میدری، نماینده وقت آبادان، یکی از 12۷ نماینده امضا 
کننده این نامه بود. به همین دلیل گفته می شود که مواضع 

انتقادی دیگر میدری نیز علاوه بر امضای نامه 12۷ نفر باعث 
بروز مخالفت هایی با این گزینه پیشنهادی شده است. این 
وضعیت تا حدودی درباره آقای ظفرقندی نیز وجود دارد و به 
نظر می رسد نوعی نگاه سیاسی نسبت به مواضعی که ایشان در 
سال های اخیر گرفته اند وجود دارد. در مورد آقای صالحی امیری 
نیز نگاه های سیاسی وجود دارد اما نسبت به افرادی که در ابتدا 
عنوان کردم این نگاه ها کمتر است و فکر می کنم ایشان شانس 
خوبی برای وزارت گردشگری دارند. آقای صالحی امیری به دلیل 
اینکه در گذشته وزیر فرهنگ و ارشاد و دبیر کمیته ملی المپیک 
بوده اند از نیروهای قوی کابینه به شمار می روند که می توانند به 

دولت کمک کنند. 

   خانم فرزانه صادق تنها وزیر پیشنهادی زن کابینه است 
که به نظر می رسد کار سختی برای رأی اعتماد خواهد داشت. 
آیا اصولگرایان تندرو این نکته را برمی تابند که یک وزیر زن در 

کابینه حضور داشته باشد؟

جریان اصولگرایی موافق حضور زنان در سمت های مختلف 
است و به همین دلیل از حضور زنان در مسندهای تصمیم گیری 
حمایت می کند. با این وجود دیدگاه اصولگرایان تندرو در این 
زمینه متفاوت است به همین دلیل این احتمال وجود دارد که 
کار برای ایشان سخت شود. البته نظر شخصی بنده این است که 
وزیر راه و شهرسازی یک وزیر عملیاتی و در صحنه است و بهتر 
گر آقای پزشکیان می خواستند از وزیر زن استفاده کنند در  بود ا
وزارتخانه هایی مانند آموزش و پرورش و علوم این کار را انجام 
می دادند. وزارت راه و شهرسازی وزارتخانه بزرگی است که نیازمند 
گر برای این  بازدیدها و سفرهای زیادی است و به همین دلیل ا
وزراتخانه یک مرد را انتخاب می کردند شاید بهتر بود. البته این 
نظر شخصی بنده است و ارتباطی به جریان های سیاسی ندارد. 
با این وجود کمیسیون های مربوطه درباره خانم صادق دیدگاه 
مثبتی داشتند و به نظر می رسد ایشان نیز کار سختی برای رفتن 

رأی اعتماد از مجلس ندارند. 

   نگرانی ها نسبت به رویکردی که جبهه پایداری نسبت به 
وزرای پیشنهادی دارد زیاد است. به چه میزان فکر می کنید 
جبهه پایداری در زمینه رأی اعتماد به وزرا نقش تعیین 

کننده ای خواهد داشت؟
 در جبهه پایداری نیز دیدگاه های مختلفی وجود دارد و 
شرایط به این صورت نیست که همه اعضای جبهه پایداری 
به یک شکل عمل کنند. جبهه پایداری همواره نشان داده 
که دارای استراتژی و برنامه ریزی مشخص و مدون نیست. به 
همین دلیل مسائلی که درباره این طیف سیاسی در فضای 
ح می شود بیشتر گمانه زنی است تا واقعیت.  رسانه ای مطر
رفتار این طیف سیاسی همواره غیرقابل پیش بینی بوده و 
غیر سازمان یافته بوده است. به همین دلیل نیز بعید به نظر 
می رسد که این طیف سیاسی قصد داشته باشد مانع از رأی 
اعتماد برخی وزرا شود. در شرایط کنونی انتظار از مجلس این 
است که بدون ملاحظه و توجه به همسویی سیاسی با دولت، 
بتواند مطالبات مردم را در جهت حل مشکلات پیگیری کند و 
با ابزارهای نظارتی و قانونی که در اختیار دارد دولت را مکلف 
کند تا به وظایفش در جهت حل مشکلات اقتصادی عمل 
کند. این در حالی است که مقام معظم رهبری در دیداری که 
با نمایندگان مجلس داشتند عنوان کردند که یکی از اقدامات 
فوری مجلس دوازدهم باید رأی به کابینه باشد و به همین 
کید رهبری به این نکته مهم  دلیل به نظر می رسد با توجه به تأ
جبهه پایداری نیز رویکردی در پیش بگیرد که اغلب و شاید 
همه وزرای پیشنهادی در نهایت در همان مرحله نخست از 
مجلس رأی اعتماد بگیرند. آن چیزی که در شرایط کنونی حائز 
اهمیت است نگاه ملی و منافع مردم است که باید در دستور 
کار نمایندگان مجلس قرار داشته باشند. وزرای پیشنهادی نیز 
باید رویکردی در مجلس در پیش بگیرند که در یک وضعیت 
منصفانه بتوانند از نمایندگان رأی اعتماد بگیرند. من فکر 
می کنم با توجه به شرایط موجود جبهه پایداری نیز نگاه 
منصفانه ای به کابینه آقای پزشکیان خواهد داشت و به همین 
دلیل این احتمال وجود دارد که همه وزرای پیشنهادی در 
همان مرحله نخست از نمایندگان مجلس رأی اعتماد بگیرند. 

جریــان اصولگرایــی موافق حضــور زنان در 
سمت های مختلف است و به همین دلیل 
از حضور زنان در مســندهای تصمیم گیری 
حمایــت می کنــد. بــا ایــن وجــود دیــدگاه 
اصولگرایــان تنــدرو در ایــن زمینــه متفاوت 
اســت به همیــن دلیل ایــن احتمــال وجود 
دارد کــه کار بــرای ایشــان ســخت شــود. 
البته نظر شــخصی بنده این اســت که وزیر 
راه و شهرســازی یــک وزیــر عملیاتــی و در 
گر آقای پزشکیان  صحنه اســت و بهتر بود ا
می خواســتند از وزیــر زن اســتفاده کنند در 
وزارتخانه هایــی ماننــد آموزش و پــرورش و 

علوم این کار را انجام می دادند

در جبهه پایداری نیز دیدگاه های مختلفی 
وجود دارد و شــرایط به این صورت نیســت 
که همه اعضای جبهه پایداری به یک شکل 
عمل کنند. جبهــه پایداری همواره نشــان 
داده کــه دارای اســتراتژی و برنامه ریــزی 
مشــخص و مدون نیســت. به همیــن دلیل 
مســائلی که دربــاره ایــن طیف سیاســی در 
ح می شــود بیشــتر  فضــای رســانه ای مطــر
گمانه زنی اســت تا واقعیت. رفتار این طیف 
سیاسی همواره غیرقابل پیش بینی بوده و 

غیر سازمان یافته بوده است

رای  وند بررسی صلاحیت وز آرمان ملی- احسان انصاری: بررسی ر
پیشنهادی پزشکیان از دیروز شنبه در صحن علنی مجلس آغاز شده و تا 
روز چهارشنبه هفته جاری ادامه خواهد داشت. این در حالی است که به 
نظر می رسد برخی از وزرای پیشنهادی کار آسانی برای ورود به کابینه ندارند 
و با چالش جبهه پایداری مواجه خواهند بود. »آرمان ملی« برای تحلیل و 
بررسی رویکرد مجلس دوازدهم نسبت به کابینه پیشنهادی پزشکیان با 
، رئیس کمیسیون اصل90 مجلس شورای اسلامی  محمدعلی پورمختار
دوره نهم گفت وگو کرده است. پورمختار معتقد است: »در جبهه پایداری 

نیز دیدگاه های مختلفی وجود دارد و شرایط به این صورت نیست که همه 
اعضای جبهه پایداری به یک شکل عمل کنند. جبهه پایداری همواره 
نشان داده که دارای استراتژی و برنامه ریزی مشخص و مدون نیست. 
به همین دلیل مسائلی که درباره این طیف سیاسی در فضای رسانه ای 
ح می شود بیشتر گمانه زنی است تا واقعیت. رفتار این طیف سیاسی  مطر
همواره غیرقابل پیش بینی بوده و غیر سازمان یافته بوده است. به همین 
دلیل نیز بعید به نظر می رسد که این طیف سیاسی قصد داشته باشد مانع 
از رأی اعتماد برخی وزرا شود.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

ک نژاد در حالی به عنوان وزیر  محسن پا
پیشنهادی نفت برای کابینه دولت چهاردهم 
به مجلس معرفی شد که با توجه به اهمیت 
موضوع و جایگاه کمیسیون انرژی و وزارت 
نفت، فردی که باید در رأس وزارتخانه نفت 
قرار بگیرد، باید از لحاظ مدیریتی توانمند و 
از لحاظ تخصص دارای تجارب کافی باشد و 
نهایتا همراه با برنامه های کلی و اصول کلی 
ک نژاد می توان  نظام حرکت کند. از سوابق پا
به مشاور وزیر نفت و رئیس ستاد نظارت 
ح  بر سوخت رسانی وزارت نفت، مدیر طر
توسعه میدان های گازی، مدیرکل نظارت بر 
صادرات مواد نفتی و بازرسی فنی وزارت نفت 
هیات مدیره شرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
اشاره کرد. وی همچنین طی سال های 1۳۸۴ 
تا 1۳۸۶ مدیر برنامه ریزی شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران بود و سپس تا 1۳92 به عنوان 
معاون مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی 

نفت ایران فعالیت کرد. 
یک کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره 

ک نژاد به عنوان وزیر  به انتخاب محسن پا
پیشنهادی نفت از سوی مسعود پزشکیان 
ک نژاد یکی از سه گزینه ای  بیان کرد: آقای پا
بود که از سوی کارگروه شش نفره از کارشناسان 
حوزه نفت، گاز و پتروشیمی معرفی شد. با 
توجه به سابقه شش هفت ساله ای که ایشان 
در حوزه نفتی دارند و در بخش های مختلف 
نفت از جمله نظارت بر تولید، توزیع، حفاری، 
بالادست، نیکو )شرکت بازرگانی نفت ایران( 
فعالیت داشتند، این کارگروه به این نتیجه 
رسید که ایشان توانایی و شناخت کافی را 
از نفت دارد و با توجه به حضور سه ساله در 
حوزه شرکت نیکو می تواند در این مقطع 
زمانی برای وزارت نفت، موثر و مفید باشد. 
سیدحمید حسینی با بیان اینکه در سال 
1۳92 با مشکلات و آشفتگی ها در وزارت نفت 

مواجه بودیم، افزود: در آن زمان نفت ایران 
به فروش رفته بود و پولش برنگشته بود؛ در 
آن مقطع ایشان مامور شد به این حوزه ها 
سروسامان دهد که بسیار هم موفق بود. با 
توجه به تغییراتی که در شرکت نیکو انجام شد، 
جریان انحرافی و رآنتی که داشت انحصار نفت 
را در دست می گرفت، از صحنه خارج شد و از 
کرات برجامی  سال 1۳92 تا 1۳95، که با مذا
و کاهش تحریم ها هم همزمان شد و به این 
ترتیب ما مشکلی در فروش نفت نداشتیم 
و توانستیم صادرات نفت را به 2. 5 میلیون 
بشکه در روز و تولید را هم به سه میلیون و 
900 هزار بشکه برسانیم. رئیس اسبق اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفت با بیان اینکه 
ک نژاد تجربه کافی را برای وزارت  محسن پا
نفت دارد، گفت: اما اینکه آیا ایشان می تواند 

کاری انجام  به تنهایی در شرایط تحریم ها 
اما  دهد؟ خیر قطعا به تنهایی نمی تواند؛ 
می تواند با اصلاح مدل های قراردادی و مالی، 
منابع بخش خصوصی و خارجی را جذب 
کند. به این صورت که حتی با وجود تحریم ها 
گر بتواند اصلاحاتی در قرارداد های نفتی  ا
ایجاد کند، این دور از دسترس نیست که ما 
بتوانیم از سرمایه داخلی و سرمایه خارجی 
استفاده  گاز  و  نفت  میادین  توسعه  برای 
کنیم. حسینی در این خصوص توضیح داد: 
ما می توانیم چندین مدل قرارداد داشته 
باشیم. در حال حاضر شرکت های خارجی با 
مشکل مالکیت مواجه هستند و نمی توانند 
در صورت سرمایه گذاری، چیزی را به عنوان 
دارایی در ترازنامه اش لحاظ کند و این موضوع 
چندان مطلوب شرکت های خارجی نیست. 
 BOT در حالی که ما تعدادی قرارداد فاینانس و
گرچه نمی توانیم میدانی را به نام  داریم که ا
سرمایه گذار کنیم، اما حداقل تجهیزاتی که به 

کشور آورده را می توانیم مالک شویم. 

ح کرد:  سید حمید حسینی مطر

دولت زمینه مشارکت خارجی ها را فراهم کند 


